
ارسطو خوش رزم، بازیگر جوان و خوش 
آتیه سینمای ایران که سال گذشته برای 
بازی در فیلم »صبح اعدام«  برنده سیمرغ 
بلورین بهترین بازیگر مرد جشنواره فیلم فجر شد امسال 
نیز با فیلم »بازی خونی« پا به میدان رقابت گذاشــته تا از 
عنوان خود دفاع کند. با او گفت وگویی انجام داده ایم که 

در ادامه می خوانید. 

در ابتدا کمی درباره فیلم ســینمایی »بازی خونی« و 
پذیرفتن نقشی که ایفا کرده اید صحبت کنید. 

از اوایل تابســتان حدود 8 تا 10 فیلمنامه به من پیشنهاد شد. 
حقیقتاً امسال نمی خواســتم، نقش اول بازی کنم و تمایل داشتم 
نقش مکمل را تجربه کنم. در ابتدا این موضوع برایم جذاب بود که 
پس از موفقیت سال گذشته آیا دوباره می توانم در چنین جایگاهی 
قرار بگیرم یا نه. اما در نهایت، تمامی فیلمنامه های پیشنهادی نقش 

اول بودند.

بر خلاف خیلی بازیگران چرا علاقه ای به بازی در نقش اول 
یک فیلم نداشتید؟ 

نقش اول به طور کلی دشــواری های خاص خود را دارد چون 
بازیگر بار اصلی فیلم را به دوش می کشد و این فشار مضاعفی را به 
بازیگر وارد می کند. اما در نهایت به چند دلیل »بازی خونی« را از بین 
فیلم های پیشنهادی انتخاب کردم. فیلمنامه این اثر بسیار جذاب بود 
که به قلم مسعود هاشمی نژاد به نگارش درآمده است. ضمن اینکه 

موضوع آن که به قائله آمل در سال 1360 می پردازد تاکنون در 
سینمای ایران مورد توجه قرار نگرفته بود و این بکر بودن 

سوژه برای من بســیار جذاب بود. گذشته از بکر بودن 
موضوع و جذابیت فیلمنامــه، تهیه کننده فیلم، آقای 
سعید پروینی، صداقت و تعهد بالایی داشتند. ایشان به 
هیچ عنوان ما را برای سرعت بخشیدن به کار و کاهش 

کیفیت تحت فشار قرار ندادند. تمام امکانات به بهترین 
شکل در اختیار گروه قرار گرفت چون هدف همه ما 

ساختن یک فیلم خوب بود.

همکاری بــا کارگردان فیلم 
چگونه بود؟

مــن پیــش از این با ایشــان 
همکاری نکــرده بــودم وفقط 
فیلمی از ایشــان دیده بودم. اما 
در جلساتی که با ایشان داشتم 
از انرژی و انگیزه بالای ایشان 
بســیار لذت بــردم. صادقانه 

بگویم در طی 21 سال فعالیت 
بازیگــری خــود، »بازی خونی« 

سخت ترین کاری بود که انجام داده ام. 
شرایط فیلمبرداری بسیار سخت بود، 
اغلب سکانس ها در شرایط آب و هوایی 
دشوار فیلمبرداری می شد، ضمن اینکه 
بازی کردن با لهجه مازندرانی هم فشار 

مضاعفی به من وارد می کرد.

در مورد ایفای شخصیت احمد، چالشی داشتید؟
من تلاش کردم احمد را به عنوان یک انسان معمولی به تصویر 
بکشم. در ســینما معمولاً اینگونه شخصیت ها به شکل قهرمانانی 
فرازمینی نشان داده می شــوند. اما من احمد را با تمام ضعف ها و 
قوت هایش، با حساسیت هایی که نسبت به خانواده و شهرش دارد، به 
نمایش گذاشتم. اینکه احمد در شرایط مختلف واکنش های انسانی و 
منطقی نشان می دهد. عصبانی می شود، گریه می کند، ویژگی هایی 
بود که برای من بسیار جذاب بودند و در جلساتی که با کارگردان 

داشتیم، بسیار درباره نحوه بازی این کاراکتر صحبت کردیم.

در نهایت از بازی خود در این فیلم رضایت دارید؟
من هیچ وقت از بازی خودم راضی نیستم. اما امیدوارم که نتیجه 

نهایی خوب باشد و در نهایت مردم و منتقدین باید نظر بدهند.

آیا صحنه یا سکانســی بود که بازی در آن برای شــما 
سخت تر از بقیه بوده باشد؟

بله، سکانس های سخت بسیاری در این فیلم بود. اما سخت ترین 
ســکانس برای من، سکانس شــهادت دختر احمد بود. شب قبل 
از فیلمبرداری این ســکانس، من اصلًا نخوابیدم و استرس زیادی 
داشتم. این سکانس برای من یکی از ســخت ترین و در عین حال 
خاص ترین لحظات بود. شــب قبل از فیلمبــرداری، من به آقای 
میرزامحمدی گفتم که نهایتاً دو برداشت می توانم از این سکانس 
بگیرم. وقتی این سکانس را بازی کردم، حس کردم که تمام وجودم 
در آن لحظه غرق شــده اســت. واقعاً یادم نمی آید که چه 
اتفاقاتی افتاد و بعد از اینکه برداشت ها تمام شد، احساس 
می کردم که تخلیه شــدم. من با تمام وجود بازی کردم 
و وقتی ســکانس را دوباره دیدم، متوجه شدم که در آن 
لحظه، دیگر از این دنیا جدا شده بودم.  بخش عمده ای از 
ذهن من از زمان خواندن فیلمنامه تا روز فیلمبرداری درگیر 
این سکانس بود که به من اســترس می داد و موقعی که این 
سکانس را گرفتیم احســاس کردم باری از دوش من 

برداشته شده است. 

دریافت سیمرغ بهترین بازیگر مرد در 
جشنواره فجر ۴2 بر انتخاب های بعدی 

شما تاثیرگذار بود؟ 
در حقیقت، ســیمرغ گرفتن 
برای من یــک لحظه خاص بود، 
اما دیدگاه من در مورد بازیگری 
تغییر نکرده است. 20 سال پیش 
زمانی که بازیگری را شروع کردم 
همیشــه پیش خودم می گفتم 
من تا قبل از 40 سالگی باید یک 
ســیمرغ نقش اول بگیرم و  شش 
ماه قبل از 40 ســالگی ام سیمرغ 
جشنواره فجر را گرفتم، خیلی اتفاقی در فیلم 
»صبح اعدام« آقای افخمی بازی کردم و شــاید آن 

زمان از لحاظ کاری، مالی و روحی یکی از بدترین شرایط زندگی من 
بود که با یک تماس تلفنی و طی 24 ساعت سرنوشت زندگی من 

عوض شد و من به آن به عنوان یک لحظه نگاه می کنم.

در انتخاب نقش ها، چه فاکتورهایی برایتان اهمیت دارد؟ 
همیشه در انتخاب نقش ها بر اساس اعتقادات و احساسات خود 
عمل کرده ام، همیشه تلاش کرده ام نقش های متفاوت را انتخاب 
کنم، حتی اگر کوتاه باشند. اما حالا پس از تجربه های مختلف، به 
این نتیجه رسیدم که مهم این است که نقش جذاب و متفاوت باشد، 
فرقی نمی کند نقش اول یا دوم باشد. البته این تصمیمات همیشه با 

سخت گیری و فکر دقیق انجام می شود.
البته بعد از ســیمرغ نقش اولی که گرفتم، حالا دوســت دارم 
نقش های مکمل و متفاوتی را بازی کنم. نکته ای که همیشه به آن 
توجه دارم این اســت که نقش باید به گونه ای باشد که واقعاً با آن 

ارتباط برقرار کنم و خودم را در آن نقش پیدا کنم.

به عنوان کســی که تجربه بازی در فیلم های جنگی و 
تاریخی را داشته اید، چه تفاوت هایی در بازی کردن این نوع 

نقش ها با نقش های دیگر می بینید.
من بازی در نقش های جنگی را همیشه به عنوان چالشی بسیار 
سخت و خاص می بینم. در این نوع نقش ها، باید به شدت با تاریخ 
و شرایط اجتماعی آن زمان آشنا باشید تا بتوانید بازی ای واقعی و 
ملموس ارائه دهید. برای من بازی در نقش احمد، تجربه  منحصر 
به فردی بود، به خصوص به دلیل اینکه بایــد با  لهجه مازنی بازی 
می کردم که چالشی جدید برایم بود. من نگران بودم که مبادا لهجه 
به سمت لهجه های کمدی و شناخته شده برود، امیدوارم توانسته 

باشم آن را به خوبی اجرا کنم.

 چه چیزی باعث شد که بازی در فیلم های مختلف برایتان 
جذاب باقی بماند و همچنان به آن ادامه دهید؟

من همیشه به این فکر می کنم که چرا باید بازیگری را انتخاب 
کنم. بازیگری برای من یک شغل نیســت، بلکه یک روش و منش 
فکری و یک تجربه زیستی متفاوت است که باید به آن احترام بگذارم. 
من هیچ وقت به دنبال معروف شدن نبودم و همیشه سعی کرده ام 
بازیگری را به دلیل عشــق به آن انجام دهم، نه به خاطر سلبریتی 
بودن. انتخاب نقش ها برایم همیشــه از روی سخت گیری و اعتقاد 
به آن نقش ها بوده است. حتی وقتی پیشنهادهایی برای برنامه های 
تلویزیونی و ریالیتی شو داشتم، آن ها را رد کردم، چون می دانستم که 
نمی خواهم معروف شوم، بلکه می خواهم بازیگر خوبی باشم در حالی 
که می توانستم با شرکت در این برنامه ها و سریال ها راه صدساله را 
یک شــبه بروم اما پای اعتقاداتم در بازیگری ایستاده ام و همچنان 

سختگیری هایم را داشته و دارم. 

نظر شــما در مورد شرایط کنونی ســینما و تلویزیون 
چیست؟

شرایط سینما و تلویزیون همیشه در حال تغییر است. ما شاهد 
یک تحول بزرگ در تولیدات ســینمایی و تلویزیونی هستیم که 
امیدوارم ایــن تغییرات به نفــع بازیگران و ذات ســینما، تئاتر و 

تلویزیون باشد. 
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